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Lira sterlinã,
aproape de
nivelul maxim
al ultimelor
opt luni

Moneda britanicã s-a apreciat ieri,
pe pieþele externe, apropiindu-se de
cursul maxim al ultimelor opt luni
faþã de dolar, dupã publicarea indice-
lui privind situaþia vânzãrilor retail
din þarã.

Lira a urcat cu 0,3% la ora 14.09,
pe piaþa din Londra, la 1,6046 dolari.
În 18 septembrie, moneda Marii Bri-
tanii crescuse la 1,6163 dolari, cel
mai ridicat curs înregistrat dupã 11
ianuarie. Totodatã, lira a câºtigat
0,1% raportat la euro, ajungând la
84,12 pence. În 18 septembrie, cur-
sul monedei britanice atingea 83,53
pence/euro – cel mai ridicat din 17
ianuarie.

Potrivit Confederaþiei Industriei
Britanice, in-
dicele care
mãsoarã evo-
luþia vânzãri-
lor retail din
þarã a crescut
la 34 de
puncte în sep-
tembrie, de la
27 în august,

în timp ce analiºtii estimau un declin
pânã la 23 de puncte.

De menþionat cã ºi euro s-a apre-
ciat ieri, faþã de dolar, pe fondul sem-
nelor cã economia regiunii se redre-
seazã, dar ºi al temerilor legate de re-
zultatul discuþiilor din Congresul
SUA, pe marginea bugetului. Euro a
urcat cu 0,2% la ora 09.31, pe piaþa
din New York, ajungând la 1,3498
dolari.

V.R.

INFORMAÞIILE APÃRUTE ÎN BURSA ÎN APRILIE 2013, RELUATE ÎN PARLAMENTUL
CIPRIOT ÎN SEPTEMBRIE

Procuror cipriot: “Punct critic”
în investigaþia achiziþiei pachetului de
9,7% din BT de cãtre Bank of Cyprus
l Autoritãþile române – no comment, în faþa declaraþiilor autoritãþilor de la Nicosia!

I
nvestigaþia autori-
tãþilor privind cir-
cumstanþele în care
a fost achiziþionat

un pachet de 9,7% din
Banca Transilvania de
cãtre Bank of Cyprus a
ajuns într-un “punct cri-
tic”, a declarat, la înce-
putul acestei sãptãmâni,
procurorul general ad-
junct din Cipru, Ricos
Erotocritou, în faþa unei
comisii din Camera De-
putaþilor de la Nicosia,
potrivit unor informaþii
apãrute în presa cipriotã.
Oficialul cipriot a mai
precizat cã autoritãþile
române au cerut asisten-
þa omologilor de la Nico-
sia, dupã apariþia unor
noi dovezi. Solicitarea a fost aproba-
tã, iar o delegaþie din România va
sosi în Cipru în aceastã sãptãmânã ºi
va primi asistenþã cu privire la in-
vestigaþia proprie în acest caz.

Ziarul BURSA a scris în exclusi-
vitate pentru România, în ediþia din
9 aprilie, cã autoritãþile cipriote an-
cheteazã circumstanþele în care
Bank of Cyprus a ajuns sã controleze

9,7% din BT, la baza demersului
aflându-se investigaþia companiei
americane de consultanþã Alvarez &
Marsal, redactatã sub forma unui ra-
port, la cererea Bãncii Centrale a Ci-

prului (CBC).
Raportul, datat 26

martie 2013, ºi solicitat
de CBC pe 21 august
2012, a venit în contex-
tul în care, în iunie anul
trecut, Horia Ciorcilã,
preºedintele BT, a fost
achitat în procesul de
manipulare a pieþei de
capital la Curtea de Apel
Bucureºti, declanºat pe
fondul tranzacþiilor cu
BoC. Potrivit unor infor-
maþii judiciare, recursul
procurorilor la Înalta
Curte urmeazã sã se ju-
dece.

Raportul Alvarez arã-
ta cã dovezile prezentate
în instanþele româneºti,
la momentul respectiv,

sunt inconsistente cu cele gãsite de
investigator.

VERONICA PLÃCINTESCU

(continuare în pagina 4)

Konieczny, FP: “Este o mare uºurare cã oferta
Nuclearelectrica s-a închis”

l Fondul Proprietatea vrea sã accelereze programul de rãscumpãrare, nemulþumit de lichiditatea
pieþei l “Am considerat cã preþul, la Nuclearelectrica, a fost atractiv ºi am vrut sã ajutãm oferta”
l “Fãrã GDR-uri, nu cred cã o ofertã de dimensiunea Romgaz ar fi avut ºanse“ l “Sigur cã suntem
interesaþi de un nou mandat”

Reporter: Acþiunile FP au urcat
fulminant în acest an, în special dupã
ce aþi primit OK-ul în instanþã pentru
programul de rãscumpãrare. Acum,
aþi cerut acordul ASF pentru derula-
rea unei oferte de cumpãrare. Unde
vreþi sã ajungeþi?

Grzegorz Konieczny: Vrem sã
urmãm decizia luatã de acþionari
pentru derularea programului de
rãscumpãrare, pe care noi am reco-
mandat-o. Nu am fost mulþumiþi de
ritmul programului de rãscumpãra-

re. Dacã am continua aºa, atunci
acest program ar mai dura aproxima-
tiv un an. Nu credem cã este în inte-
resul acþionarilor, aºa cã am decis sã
accelerãm programul ºi am cerut
acordul Autoritãþii de Supraveghere
Financiarã sã facem o ofertã de cum-
pãrare.

Reporter: Ritmul de rãscumpã-
rare a fost atât de lent din cauza lichi-
ditãþii scãzute a pieþei?

Grzegorz Konieczny: Da, din ca-
uza lichiditãþii. Nu putem sã
depãºim 25% din volumele zilnice
pe acþiunile Fondul Proprietatea. În
ultima perioadã, tranzacþiile s-au di-
minuat, ceea ce nu a ajutat.

Reporter: În cât timp ar trebui ca
ASF sã vã dea un rãspuns?

Grzegorz Konieczny: Au la
dispoziþie pânã la zece zile lucrãtoa-
re, dar sperãm sã obþinem o decizie
curând, pentru cã nu credem cã este
nimic controversat. Desigur, aceasta
este prima ofertã pentru rãscumpã-

rare, în istoria pieþei de capital
româneºti. Suntem pionieri.

Reporter: Aveþi multe speranþe
legate de ASF, însã, de multe ori,
Autoritatea v-a dezamãgit.

Grzegorz Konieczny: Este ade-
vãrat, dar eu prefer dialogul. Timp
de mulþi ani, piaþa de capital
româneascã a fost izolatã de pieþele
financiare. Suntem gata sã contri-
buim cu experienþa noastrã inter-
naþionalã în piaþa localã, pentru ca
aceasta sã creascã, sã se dezvolte ºi
sã atragã mai mulþi investitori.
Avem nevoie de cooperarea tuturor
instituþiilor, în special a reglementa-
torului, care trebuie sã fie de acord
cã piaþa este supra-reglementatã, în
prezent, ºi cã sunt necesare prea
multe avize pentru investitori, pen-
tru acþionari, pentru fonduri ºi pen-
tru emitenþi, care încetinesc dezvol-
tarea pieþei ºi þin multe persoane de-
parte.

Reporter: O altã problemã care

s-a împotmolit la CNVM ºi, acum, la
ASF, este listarea secundarã la
Varºovia. Mai vedeþi posibilã lista-
rea FP la Varºovia?

Grzegorz Konieczny: Avem
aprobarea acþionarilor, pânã la fi-
nalul anului, aºa cã listarea la
Varºovia devine o provocare foarte
mare. Noi tot sperãm cã vor avea
loc schimbãrile de regulament care
ar permite tranzacþionarea la War-
saw Stock Exchange. Trebuie sã
reanalizãm situaþia, sã lucrãm cu
bãncile de investiþii ºi sã gãsim o
altã soluþie sã livrãm acþionarilor
ceea ce au decis.

Reporter: V-aþi exprimat dorin-
þa sã aveþi o relaþie mai bunã cu
ASF decât cu CNVM. Totuºi, ASF
a continuat sã îºi aducã unele con-
tribuþii personale pe deciziile ac-
þionarilor FP.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 5)

Sobolewski vrea ca majoritatea ofertei
Romgaz sã reprezinte acþiuni la BVB
l Directorul BVB vrea tranºã mai mare pentru
mici investitori

Ludwik Sobo-
lewski , noul
CEO al Bursei

de Valori Bucureºti,
trage tare ca vânzarea a
15% din Romgaz sã fie
structuratã astfel încât
majoritatea ofertei sã
fie reprezentatã de ac-
þiuni la Bursa de Valori
Bucureºti, în contextul în care inter-
mediarii listãrii ºi autoritãþile statu-
lui lucreazã la ultimele detalii ale
tranzacþiei.

Autoritãþile sunt hotãrâte sã struc-

tureze oferta Romgaz în
acþiuni listate la Bursa
de Valori Bucureºti
(BVB) ºi GDR-uri (glo-
bal depositary receipts)
la Londra, apreciind cã
piaþa de capital autohto-
nã nu are suficiente re-
surse pentru strângerea
celor aproximativ 600

de milioane de euro pe care statul le
doreºte din ofertã.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 2)

CAZUL FURTURILOR DE ACÞIUNI

Bãncile vor în continuare sã verifice
autenticitatea cãrþilor de identitate

Bãncile încearcã în continuare
sã obþinã acceptul autoritãþi-
lor sã verifice autenticitatea

cãrþilor de identitate ale persoanelor
care apeleazã la serviciile lor, ne-au
declarat reprezentanþii Asociaþiei
Române a Bãncilor (ARB).

“Asociaþia Românã a Bãncilor
continuã demersurile pentru finali-
zarea proiectului privind verifica-
rea autenticitãþii documentelor de
identitate prezentate de clienþii
bãncilor pentru obþinerea diverse-

lor produse bancare. Verificarea
autenticitãþii acestora în baza de
date a Direcþiei pentru Evidenþa
Persoanelor ºi Administrarea Ba-
zelor de Date din cadrul Ministeru-
lui Afacerilor Interne vizeazã pro-
tecþia intereselor clienþilor ºi bãn-
cilor prin eliminarea fraudelor de
fals ºi furt de identitate”, ne-au pre-
cizat domniile lor.

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 5)

Franklin Templeton doreºte ca Fondul Proprietatea sã accelereze cel de-al doilea pro-

gram de rãscumpãrare de acþiuni proprii.

Astfel, FP a cerut acordul Autoritãþii de Supraveghere Financiare (ASF) asupra derulã-

rii unei oferte publice de cumpãrare (OPC) a pânã la 600 de milioane de acþiuni FP

Grzegorz Konieczny, vicepreºedinte executiv Franklin Templeton, ne-a declarat,

în cadrul unui interviu, cã a luat aceastã decizie din cauza lichiditãþii slabe din piaþa

noastrã de capital.

Dupã anunþul fãcut ieri de FP, cotaþia a ajuns la un nou nivel istoric, de 0,74 lei unitate.

DomnulKoniecznyne-a mai spus cã este “ouºurare cã oferta Nuclearelectrica s-a închis”.

Potrivit domniei sale, dacã IPO-ul SNN ar fi eºuat, ar fi fost un dezastru, în contextul în

care autoritãþile pregãtesc oferta Romgaz.

Grzegorz Konieczny ne-a vorbit, în cadrul interviului, ºi despre relaþia tumultoasã a

Fondului Proprietatea cu ASF.

Urmare a articolului dumneavoastrã publicat în Zia-
rul Bursa în data de 25 septembrie 2013, cu titlul ‘‘Radu
Soviani continuã cãutãrile? ASF a gãsit sesizarea în al
doilea caz de furt de acþiuni’’, semnat ‘‘Alexandru
Sârbu cu unele mici contribuþii ale lui Make’’, vã solici-
tãm publicarea integralã a urmãtorului drept la replicã:

Referitor la cazul sesizãrii domnului Gheorghe Pala-
de cãtre Autoritatea de Supraveghere Financiarã din
luna mai 2013, dorim sã facem urmãtoarele precizãri:

Autoritatea de Supraveghere Financiarã l-a informat
pe domnul Gheorghe Palade în data de 14 iunie 2013,
prin adresa A/2858/14 iunie 2013, în privinþa rezultatu-
lui cercetãrilor privind sesizarea domniei sale cãtre
ASF. Urmare a cercetãrilor, Autoritatea de Suprave-
ghere Financiarã a sesizat Parchetul de pe lângã Ju-
decãtoria Sector 1 încã din luna iunie, având în vedere
suspiciunea privind furtul de acþiuni, falsul în înscrisu-
ri, uzul de fals, fals în declaraþii, fals privind identitatea.

Referitor la modul în care ziarul Bursa a interpretat
rãspunsul ASF, în urma solicitãrii din data de 23 sep-
tembrie 2013: “Vã scriu cu rugãmintea sã îmi spuneþi
dacã Autoritatea de Supraveghere Financiarã a primit
o sesizare din partea lui Gheorghe Palade cu privire la
furtul unei sume de 52.000 lei, rezultatã în urma
vânzãrii fãrã acordul sau a unor acþiuni aflate în pro-
prietatea sa”, dorim sã facem urmãtoarele precizãri:

Rãspunsul intermediar transmisde ASF ziarului Bursa,
prin purtãtorul de cuvânt, în urma informaþiilor primite de
la departamentul de specialitate din cadrul Sectorului de
Instrumente ºi Investiþii Financiare a fost: “Din verificãri-
le fãcute nu am identificat pânã acum (referindu-ne la in-
tervalul de 3 ore de la primirea solicitãrii) o sesizare cãtre
ASF cu privire la furtul unei sume de 52.000 de lei.

RADU SOVIANI,
Purtãtor de cuvânt ASF

(continuare în pagina 4)

DREPT LA REPLICA

Radu Soviani, sau Radu Soviani?

Sigur, domnule Radu Soviani,
îmi cer scuze publice cã v-am
confundat prestaþia de la

postul TV al lui Sorin Ovidiu Vîntu,
cu serviciul de purtãtor de cuvânt al
lui Sorin Ovidiu Vîntu.

Aceasta este o regretabilã confu-
zie de care sunt singur responsabil,
întrucât face parte dintre “micile
mele contribuþii” la articolul lui Ale-
xandru Sîrbu, încât colegul meu nu
are de ce sã-ºi cearã scuze, aºa cum o
fac eu, în mod repetat ºi temeinic, cu
toatã seriozitatea.

Confuzia este cu atât mai regreta-
bilã cu cât constat cã vã tulburã sufi-
cient sã vã altereze stilul exprimãrii,
altãdatã atât de apreciat pentru clari-

tate, ca ºi detaºarea seninã cu care
ne-aþi obiºnuit.

Desigur, nu existã nicio raþiune
care sã justifice de ce vã confund ac-
tul jurnalistic cu serviciul de purtãtor
de cuvânt.

De exemplu, Vîntu a spus, la Reali-
tatea TV: “ Îl consider responsabil pe
Bãsescu de tot ce se întâmplã rãu în
þarã”, abia în septembrie 2010, în timp
ce dumneavoastrã, domnule Radu So-
viani, aþi spus, încã din august 2010:
“«Doamnã, sunt perfect… hã hã hã».
Era autocaracterizarea preºedintelui
þãrii, dupã primul an de mandat.

MAKE

(continuare în pagina 4)


